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תמצית
של  הגדרות  בין  הוויכוח  כלפי  עמדה  והבעת  דיון 
עיצוב–לכול.  או  מכיל  ועיצוב  אוניברסלי  עיצוב 
הצגת תהליך התכנון של הנגישות ברכבת הקלה 
העיצוב  עקרונות  ליישום  בוחן  כמקרה  בירושלים 
ושוויוני  נגיש  מענה  שיספק  באופן  האוניברסלי 

לכמה שיותר משתמשים.

עיצוב אוניברסלי
קונספט העיצוב האוניברסלי מוכר בעולם התכנון 
כבר מזה כמה עשרות שנים. הוא מופיע בשם זה 
או בשמות דומים כמו עיצוב מכיל או כעיצוב–לכל. 
בשני העשורים האחרונים אנחנו רואים את המושג 
מערכות  חינוך,  במערכות  פורמלית  נכנס  הזה 
רחוב,  סביבות  מבנים,  בתכנון  וכמובן  עסקים 

תחבורה, מוצרים ועוד.

עיצוב אוניברסלי - הרכבת 
הקלה בירושלים כמקרה בוחן

ד“ר אבי רמות. מנהל המרכז הישראלי לנגישות של עמותת שק“ל. יועץ הנגישות של רק“ל ירושלים וראש צוות המשנה לתכנון 
הנגישות ברק“ל.

אבי רמות
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יש מאמרים שמנסים להסביר את ההבדל בין עיצוב 
לומר  אם  לכל.  עיצוב  או  מכיל  לעיצוב  אוניברסלי 
בכנות, לא רק שההבדלים לא ממש מובנים, אבל 
הוא  שחשוב  מה  חשובים.  כך  כל  לא  לדעתי,  גם, 
האומר  חזק  מאוד  מסר  משדר  הזה  שהקונספט 
שיש לתכנן כך שכל האוכלוסייה, על כל גווניה, על 
זה מזה, כולל אנשים עם כל  כל האנשים השונים 
סוגי המוגבלויות, יוכלו להשתמש במוצר המתוכנן, 

בין אם הוא מבנה, רחוב, או מכשיר.
האוניברסלי  העיצוב  את  המקדמות  מדינות  יש 
להכללתו  אפילו  עד  פורמלית,  מאוד  בצורה 
אלו  חוקים  במערכות  שלהם.  החוקים  במערכת 
יש דרישה לעבוד לפי עיקרון העיצוב האוניברסלי, 
המשמעות  מה  יפרטו  התקנות  או  שהחוק  מבלי 
הפרקטית של הנחייה זו. דבר זה אינו מפתיע, היות 
שעם כל הרצון הטוב של המתכננים, אף אחד עדיין 
לא הגיע לשלמות בנושא זה. ניתן מספר דוגמאות:
היא  הכדורסל  בעולם  מוכרת  תופעה  	#

בתי  הכדורסל  לקבוצות  יש  חוץ  שבמשחקי 
מלון ספציפיים שבהם לנים השחקנים. הסיבה 
לכך היא שמעצם עיסוקם שחקני הכדורסל הם 
אנשים גבוהים, הרבה מעל הממוצע. יש מעט 
מאוד בתי מלון בעולם שיכולים לארח אורחים 
במיטות  צורך  יש  ויותר.  מטר  שני  שגובהם 
מיוחדות, אמבטיות מיוחדות ובוודאי אלמנטים 

נוספים המותאמים לאנשים גבוהים.
עיצוב  אין  המלונאות  שבעולם  אומר  זה   
ככל  היא  העיקרית  הסיבה  כאשר  אוניברסלי, 

הנראה כלכלית.
הבינלאומי  שנים שארגון התעופה  כבר מספר  	#

בתחום  הקשות  הבעיות  שאחת  טוען   )IATA(
התעופה היא השירות לאנשים עם משקל עודף 
אדם  הוא  עודף  משקל  עם  אדם  זה,  )בתחום 
ויותר(. הבעיה המרכזית היא  השוקל 150 ק“ג 
שלאדם כזה אין אפשרות לשבת בנוחות סבירה 
להבדיל  תיירות,  במחלקת  במטוס  כיסא  על 
ממחלקת עסקים או מחלקה ראשונה. מבחינת 
עיצוב המטוס יש כמובן אפשרות לעצב מושבים 
רחבים יותר מהמקובל, אולם דבר זה ישפיע על 
מספר המושבים במטוס, דבר שיש לו השפעה 

כלכלית שלילית על הכנסות חברות התעופה.
לאלץ  ניסתה  איירלינס  אמריקן  שחברת  אחרי   
מושבים,  שני  לרכוש  משקל  עודף  עם  אנשים 
דבר שהביא לחרם נוסעים עליה, בוטלה הוראה 
להימנע  כדי  בלבד,  שבועות  שלושה  אחרי  זו 
חברות  מנסות  זה  במקום  כלכלית.  מקריסה 

מקום  ליד  משקל  כבד  נוסע  להושיב  התעופה 
לו  להציע  או  מתאפשר,  שהדבר  ככל  פנוי, 

שדרוג למחלקת עסקים במחיר מופחת.
שעבדתי  בתקופה  לארה“ב,  מטיסותיי  באחת   
הצוות  על–ידי  נתבקשתי  אל–על1,  חברת  עם 
פתרון.  ולהציע  הושבה  בעיית  ולראות  לבוא 
נשים,  שתי  ישבו  התיירים,  מחלקת  בקדמת 
אם ובתה, שממש התקשו לשבת על המושבים 
לי  סיפרו  )בהמשך  שלהן  המשקל  עודף  עקב 
ק“ג  כ–220  שוקלת  מהן  אחת  שכל  הנשים 
תורשתית(.  גנטית  ממחלה  סובלות  ושהן 
לאחר בדיקת מספר חלופות, מצאנו אפשרות 
באותה השורה לתחום  נוספת  נוסעת  להעביר 
חדר המנוחה של הדיילים ולפנות לשתי הגברות 
ליחידת  ישיבה. טרם נמצא פיתרון  יותר מקום 
שירותים במטוס שמתאימה לאנשים עם מידות 

גוף חריגות.
מיוחד  מסלול  לבצע  סיימנו  כעשור,  לפני  	#

תחנות  והתקנו  בירושלים  לאוטובוסים 
על המסלולים  אותן העמדנו  אוטובוס חדשות, 
כך,  אחר  שבועיים  התקנות.  דרישות  על–פי 
ממונה  שהיה  ז“ל,  חיימוביץ  שמוליק  הוזעקנו, 
בעיתון  עיתונאית  על–ידי  ואני,  ארצי  נגישות 
ג‘רוסלם פוסט ,שטענה שהתחנות לא נגישות 
ואני הגענו  למתניידים בכיסא גלגלים. שמוליק 
למקום והתברר לנו שהגברת מתניידת בכיסא 
גלגלים כאשר משענת הכיסא שלה מוטה ב–45 
מעלות כלפי חוץ, עקב בעיה קשה של עקמת 
בעמוד השדרה שלה. מבנה זה של הכיסא הגדיל 
ניכרת  בצורה  הכיסא  של  הסיבוב  רדיוס  את 
בסביבה של תחנת  להתנייד  היה  כן קשה  ועל 
אוטובוס שהנגישות שלה תוכננה על–פי מידות 
 סטנדרטיות של רדיוס סיבוב של כיסא גלגלים.

מה למדנו מזה?
שהעיצוב  כה  עד  שנאמר  ממה  למדים  אנו 
מאשר  יותר  אידאולוגית,  מטרה  הוא  האוניברסלי 
של  השמות  אחד  קודם,  שצוין  כמו  תכנון.  שיטת 
כלומר,  מכיל,  עיצוב  הוא  האוניברסלי  העיצוב 
העיצוב בא להכיל בתוכו את כל האנשים, על כל 
השוני וההבדלים שביניהם, כולל אנשים עם מידות 

חריגות, חלקם עקב מוגבלותם.
עקרון ההכלה הוא עיקרון בן כ–30 שנה, שהחליף 
 את העיקרון הקודם, mainstreaming, שהחליף את 

היה במשך 18 שנים יועץ הנגישות של אל–על.  1
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הקודם integration. עקרון ההכלה נחשב למתקדם 
החינוך  במערכות  נרחב  בשימוש  ונמצא  ביותר 

ובמערכות חברתיות.
של  תוצאה  רק  לא  הוא  האוניברסלי  העיצוב 
תנאי  גם  לדעתי,  אלא,  ההכלה,  אידאולוגיית 
סביבת  אם  שכן,  משמעותית.  הכלה  של  לקיומה 
החיים שלנו, כולל מבנים, גנים, רחובות, מכשירים, 
לא יהיו מעצבים לכל, איך תתרחש הכלה חברתית 

אמתית?
התרחק  והתכנון  העיצוב  של  שהעולם  גם,  למדנו 
בכישרון  צייר  אותו  הוויטרוביאני  מהאדם  מאוד 
כבר  אנחנו   .1492 בשנת  וינצ‘י  דה  ליאונרדו  רב, 
לא טוענים שיש מידות אידיאליות של אדם, לפיהן 
לא  עדיין  זאת  עם  יחד  אבל  הכול.  את  מתכננים 
כולל  שלנו  התכנון  שבו  למצב  להביא  הצלחנו 

באמת את כל האנשים על השונות שבהם.
צריך  כמתכננים  שלנו  שהמאמץ  אומר  גם  זה 
להיות בכיוון של הכנסת מירב השונויות לפתרונות 
העיצוביים שלנו, והקטנה, ככל האפשר, של מספר 
מוּדרים  חריגים שנשארים  עם מאפיינים  האנשים 

מהפתרונות שהעיצוב מציע.

 מקרה בוחן - 
הרכבת הקלה בירושלים

הקלה  הרכבת  היא  בירושלים  הקלה  הרכבת 
הראשונה שהופעלה במדינת ישראל. התכנון שלה 
החל בשנת 2001 והביצוע בשטח ב–2006. הרכבת 
החלה לפעול באופן סדיר באוגוסט 2011 . במהלך 
התכנון של הרכבת ביקש צוות התכנון להקים צוות 
רכבת  מהי  לשאלה:  שיענה  מסמך  שיפיק  משנה 

קלה נגישה?
תכנון  מאנשי  הורכב  זה  לנושא  המשנה  צוות 
בראשותו  נגישות,  ויועצי  נוף  אדריכלי  תחבורתי, 
של יועץ הנגישות של הרכבת. המסמך הציג תכנון 
אופטימלי של רכבת שקל להגיע אליה, קל להיכנס 
ולצאת ממנה וקל להתמצא בה. צריך לזכור שתכנון 
זה נעשה שנים רבות לפני שהותקנו ונכנסו לתוקף 
תקנות נגישות השירות )2013(. כלומר, החזון של 
נגישות הרכבת לא היה מבוסס בהכרח על תקנות, 
אלא על תפיסות עולם, רכבות דומות בחו“ל, ורצון 

אמתי לתת שירות שוויוני לכולם.
למספר מרכיבים שהוסכם שהם  התייחס  התכנון 
החשובים ביותר: נגישות הקרון לאנשים עם כל סוגי 
הקרון  בין  הממשק  הרכבת,  תחנת  המוגבלויות, 

לרציף, מכשירי כירטוס ותיקוף, מערכות המידע.

המרכיב שהטריד אותנו במיוחד היה הממשק שבין 
הקרון לרציף. בממשק זה ראינו את הביטוי המובהק 

ביותר של הנגישות ושל העיצוב האוניברסלי.

ממשק קרון–רציף
בסוגיה  הטיפול  לקראת  שעשינו  המידע  באיסוף 
בחוק  הנגישות  הנחיות  בין  זהות  שיש  מצאנו  זו 
לבין התקנות בבריטניה. בשתי   )ADA( האמריקאי 
של  אופקי  מרווח  נדרש  הללו  החוקיות  המערכות 
75 מ“מ בין הקרון לרציף, ומרווח אנכי של 50 מ“מ 

ביניהם.
המידות  את  לאמץ  נטייה  הייתה  הדרך  בתחילת 
הוחלט  מרובים,  מקצועיים  דיונים  אחרי  האלו. 
לנסות ולהגיע לתוצאות טובות יותר עבור הנוסעים 

המשתמשים בכיסא גלגלים.
מכון  של  בחצר  ענק  אוהל  הקמנו  כך  לצורך 
התקנים בתל אביב ובתוכו הותקן סימולטור מכני 
בין  והאנכיים  האופקיים  המרווחים  את  המדמה 
בכיסא  המתניידים  אנשים   25 זימנו  לקרון.  רציף 
ממונעים,  כיסאות  ידניים,  כיסאות  כולל  גלגלים, 
כיסאות  לילדים,  כיסאות  ספורטיביים,  כיסאות 
לילדים המופעלים על–ידי הורים. כל נסיין התבקש 
נסיין כל  ובחזרה.  ל“קרון“  מה“רציף“   לעבור 
קרון–רציף. מרווחים  של  מצבים  ב–42   התנסה 
למספר לענות  התבקש  הוא  מעבר  כל   בסוף 
שאלות, כולל איך הרגיש, האם היו חששות, דירוג 
משוכללות  מצלמות  ארבע  ועוד.  הנוחיות  רמת 
את  שהעבירה  מצלמה  כולל  הניסוי,  את  צילמו 
אלסטון  חברת  למשרדי  לצרפת,  המתרחש 
הקמת  במכרז  שזכתה  הצרפתית–שוויצרית, 

הרכבת.
בדיקת  נעשתה  שבסופם  יומיים,  ארך  הניסוי 
שמוליק  לנו  העיר  זה  בשלב  כבר  התוצאות. 
נוסיף  שאם  בניסוי,  שהשתתף  ז“ל,  חיימוביץ‘ 
נגיע  הקרון,  של  הדלת  לסף  קטן  גישור  אלמנט 
לתוצאות טובות יותר. על כן, נקבע יום נוסף לניסוי, 
 15 וכלל  בירושלים  במכון התקנים  שנערך הפעם 
ההצעה  גלגלים.  בכיסאות  המתניידים  נסיינים 
יותר מאשר  טובות  לתוצאות  הביאה  של שמוליק 

בניסוי הראשון.
האופקי  המרווח  כדלקמן:  הוחלט  דבר  של  בסופו 
 35 עד  או  יהיה  האנכי  המרווח  מ“מ.   50 עד  יהיה 
מ“מ מעל גובה הרציף או 16 מ“מ מתחת לגובה 
לרציף ומתחת  מעל  למצב  התייחסות   הרציף. 
מתחילה  הרכבת  שכאשר  העובדה  עקב  באה 
לנסוע ב–5 בבוקר, היא בתפוסה נמוכה, מה שגורם 
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לה להיות גבוהה יחסית. כאשר היא נוסעת בשעות 
העומס, היא כבדה ויורדת מתחת לקו הרציף.

התברר  התוצאות,  ופרסום  הניסויים  סיום  עם 
הקרון  שבין  למרווחים  שקבענו  שהסטנדרט  לנו 
בכך  נגישות.  מבחינת  בעולם  הטובים  הם  לרציף, 
מהרכבת  ויורדים  עולים  של  המיתוס  את  שברנו 
לנכנסים ויוצאים מהרכבת. זו המהות של העיצוב 

האוניברסלי.
מקומית, רכבת  לתקנות  הוכנסו  אלו   מידות 
לרכבות  הישראלי  כסטנדרט  ומשמשות   ,2016

קלות.

דלתות נגישות
העלה  הקלה,  הרכבת  קרון  של  התכנון  בתחילת 
חיימוביץ,  שמוליק  דאז,  הארצי  הנגישות  ממונה 
תהיה  הקרון  של  אחת  דלת  לפחות  לפיה  דרישה 
שקיימת  לנו  התברר  התכנון  במהלך  נגישה. 
אפשרות לכך שכל הדלתות )מלבד דלתות הנהג( 
תהיינה נגישות. כך נוצר מצב שבמקום דלת אחת 
יש 8 דלתות נגישות, כלומר, כל הדלתות בכל צד 
של  צרות   2+ דלתות   4 יש  צד  )בכל  הקרון  של 
הנהג(. בכך הפכנו את הכניסה והיציאה מהקרונות 

לרציף, נגישות באופן אוניברסלי לכולם.
אולם, הייתה סוגיה נוספת לגבי הדלתות. באירופה 
יש מידות רווח שונות של דלתות הקרונות. לרכבות 
לרכבות  יותר.  צרים  פתחים  יש  יותר  הישנות 
מידה  ס“מ.  כ–90  של  פתחים  יש  יותר  החדשות 
וגם  גלגלים  כיסא  של  כניסה  גם  לאפשר  באה  זו 

לאפשר לנוסע להיכנס מול נוסע שיוצא במקביל.
אחרי בדיקות מקצועיות, החלטנו שרוחב הדלתות 
לאוכלוסייה  לאפשר  נועד  הדבר  ס“מ.   100 יהיה 
ברכבת.  להשתמש  עליה  חושבים  תמיד  שלא 
זמני  באופן  בקביים  המשתמשים  באנשים  מדובר 
או קבוע. מצאנו, שאדם בוגר גבוה, הנעזר בקביים, 
או  להיכנס  כדי  ס“מ   95 עד   90 של  לרוחב  זקוק 
פתח  על  הוחלט  כן,  על  מהרכבת.  בנוחות  לצאת 
של 100 ס“מ ולכלול בתכנון האוניברסלי משתמש 
חריג נוסף ולהקטין בכך את היקף האוכלוסייה שלא 

מקבלת שירות נגיש.

מכשירי כירטוס ותיקוף
העיצוב  היה  ביותר  המשמעותיים  האתגרים  אחד 
האוניברסלי של מכונות הכירטוס והתיקוף. הזכיין 

של הרכבת הקלה הציג לנו מכשיר כירטוס שקיבל 
אישור נגישות מה–ADA האמריקני. הוא דרש כמובן 

שנקבל אותו ללא שינויים.

ולהציע/ המוצע  המכשיר  את  לקבל  לא  הוחלט 
הנגישות.  בתחום  כולם  שינויים,  מספר  לדרוש 
לעיצוב  פרופסור  מתכננים,  שני  נסעו  כך  לצורך 
ויועץ נגישות, לצרפת למשך 36 שעות,  תעשייתי 
ולעבוד עם הצוות של היצרן  כדי לשבת במעבדה 

על השינויים הדרושים.

של  התוכנה  עם  בעיה  הייתה  לכך,  מעבר 
מדי מורכבת  הייתה  שלדעתנו  הכירטוס,   מכשיר 
קוגניטיביים.  קשיים  עם  אנשים  של  לאוכלוסייה 
המסכים  רצף  שונה  קצרה,  חקר  עבודת  אחרי 
אפשרויות,  לשתי  מסך  בכל  אפשרויות  מארבע 
דבר שהקל במידה רבה על משתמשים עם קשיים 
קוגניטיביים. זה לא היה פישוט לשוני, אלא פישוט 
כדי  הנדרש  הקצב  שינוי  על–ידי  הנקרא,  להבנת 
עם  אנשים  גם  כללנו  בכך  התכנים.  את  להבין 
שיכולה  האוכלוסייה  בתוך  קוגניטיבית  מוגבלות 

לרכוש כרטיס באופן עצמאי.

ונסיים באנקדוטה
התכנון  צוות  התייחס  בהם  והרצינות  הרצון 
והתפעול של הרכבת הקלה לנושא הנגישות נודע 
עם  אנשים  מעט  לא  כן  ועל  בירושלים,  ברבים 

מוגבלות באו אלינו בבקשות שונות.

שתי  עם  הייתה  מוזרות  היותר  הפגישות  אחת 
הן סיפרו שהן  לפגישה.  אלי  נשים מבוגרות שבאו 
בעיה  להם  שיש  מבוגרים  אנשים  של  בקבוצה 
בתנועה,  תחבורה  בכלי  סחרחורת  של  כרונית 
 במיוחד ברכבות. אחרי תחקור קצר למדתי שפתרון
לבעיה זו יכול להיות על–ידי מיקוד המבט בנקודה 
את  שאלתי  בחלון(.  לא  )כמובן  בקרון  ספציפית 
הגברות אם הן זקוקות למדבקה צבעונית שנתקין 
הן  קצר,  לא  דיון  אחרי  בקרון.  נקודות  במספר 
החליטו שאם ימקדו את המבט בשלט האלקטרוני 

בתוך הקרון, זה עשוי לעזור.

מנעד  את  הרחבנו  להיראות,  עלול  שזה  ככל  הזוי 
הוספת  על–ידי  ברכבת  להשתמש  שיכול  הציבור 
כבר  אוניברסלי  עיצוב  מאוד.  חריגה  מוגבלות 

אמרנו?


